
P r e c h o d  c e z  H o r u  b l a h o s l a v e n s t i e v  

Len jedno miesto pre život 
Existuje len jedno miesto pre život, ten život, Boží Život, ktorý vidíme, po ktorom túžime, ktorý od 

Boha prijímame a ktorý chceme žiť: Cirkev.  

V nej všetko existuje tak plno, ako len na zemi môže.  

Je tu Hlava, Kristus, ktorý vyučuje cez úrad apoštolov, ktorý koná vo sviatostiach a všetko oživuje 

svojim Duchom a svojou láskou.  

Sú tu bratia a sestry, Ježišova Rodina, ktorí z týchto darov sajú Boží Život ako dieťa materské 

mlieko. A potom v radosti zdieľajú v spoločenstve samých seba, svoje životy, všetko čím sú a čo 

majú navzájom, pretože po tomto túžia, v tomto je ich rozkoš - v zdieľaní sa v komunite Kráľovstva 

- a sú pohltení túžbou a zároveň nádejou na úplné a dokonalé zjednotenie a zdieľanie Neba.  

A je tu Otec, nad všetkým Boh, z ktorého všetko vychádza a ku ktorému všetko smeruje.  

Kde inde a ako inak by sme mohli žiť tento Život, než tu? Mimo Cirkvi, bez Hlavy, Krista a bez 

Tela, spoločenstva, sme siroty a živoríme, chradneme a mnohí veru aj úplne zomierajú... Tak, ako 

vraví Ježiš: "Ostaňte vo mne a ja vo vás. Ako ratolesť nemôže prinášať ovocie sama od seba, ak 

neostane na viniči, tak ani vy, ak neostanete vo mne. … Ak niekto neostane vo mne, vyhodia ho von 

ako ratolesť a uschne. Potom ich pozbierajú, hodia ich do ohňa a zhoria" (Jn 15, 4.6) - a týmto 

Viničom je Cirkev, pretože Boh Ho "ustanovil nad všetkým za hlavu Cirkvi, ktorá je jeho telom, 

plnosťou toho, ktorý napĺňa všetko vo všetkom" (Ef 1, 22-23)!  

Existuje jedna služba, tá najväčšia, ktorú môžeme preukázať Bohu, sebe, blížnym i svetu - byť 

Cirkvou, byť jej spoločenstvom. V ňom sú lieky na všetkých choroby a problémy sveta, od 

nepriateľstva a vojen cez chudobu a biedu až po liek na únavu pozemského života a samú smrť.  

Kristus nás vyslal do sveta uskutočniť Otcovi dielo "zjednotiť v Kristovi ako v hlave všetko, čo je 

na nebi aj čo je na zemi" (Ef 1, 10). Toto zjednotenie sa uskutočňuje zdieľaním všetkého medzi 

nami a Bohom a medzi nami navzájom. A toto zdieľanie sa volá Cirkev - Kristovo Telo, Manželka 

Baránkova, Nebeský Jeruzalem, samo Nebo, prítomné už teraz na zemi.  

Ale v tomto všetkom prvé je objatie, ktorým Kristus objíma osobne každého z nás - a naše 

rozhodnutie, tiež osobné, patriť už len Kristovi, Ženíchovi.  



Dva haliere - moje všetko, moja vec 
"Prišla aj istá chudobná vdova a vhodila dve drobné mince, čo je kvadrans. Zavolal svojich 

učeníkov a povedal im: "Veru, hovorím vám: Táto chudobná vdova vhodila viac ako všetci, čo 

hádzali do pokladnice. Lebo všetci dávali zo svojho nadbytku, ale ona pri svojej chudobe dala 

všetko, čo mala, celé svoje živobytie."" (Mk 12, 42-44) 

Prečo? Mohli tie dva haliere niečo zmeniť? Bolo predsa dosť iných, ktorí "hádzali mnoho" (Mk 

12, 41). A ona mala len toto, viac nie. Tak prečo? Čisto logicky jej čin nemal zmysel. Čisto logicky 

by sme jej mali povedať: Matička, tu máte, vezmite si tie haliere späť. Chrámu to aj tak nepomôže, 

ani nezbadajú, že tu sú. A pre vás je to všetko, čo máte!  

Možno by nám na to povedala: Mladý muž, toto je aj môj Chrám! Možno som chudobná, ale 

nepokúšaj sa ma odstaviť nabok, vylúčiť z tohto spoločenstva, vylúčiť to starostlivosti o náš a môj 

Chrám, zo služby Bohu! Nemôžem dať toľko, čo tamtí, ale koľko mám, toľko dám! Či nie je toto 

postoj, podľa ktorého aj dnes poznáme údy Cirkvi, živé kamene, z ktorých Pán postavil nový Chrám, 

Telo svojej Cirkvi? Oná dnes skloňovaná synodalita, kde si každý katolík uvedomuje, že Cirkev, to 

je moja vec a byť jej súčasťou, podieľať sa na všetkom, čím je a čo robí a mat podiel zaiste, aj na 

jej financovaní, je moja výsada, privilégium a beda tomu, kto by ma chcel hoci aj s dobrým úmyslom 

od toho odstaviť nabok, vylúčiť? 

A možno by sme v tom mohli vidieť aj obraz nás a Krista. On je Ženích a dáva mnoho, nesmierne 

mnoho, svoje Telo a svoju Krv, ktoré sú liekom nesmrteľnosti. A spolu s ňou Nebo a Božie 

synovstvo. Dáva mnoho a dáva všetko. A na druhej strane sme my. Vdova, opustená vo svojom 

hriechu. Chudobná a biedna, lebo je len prach a popol. Smrteľníčka, na ktorú zhliadol Nesmrteľný 

a zamiloval si ju. Nemôže dať ani zďaleka toľko, koľko On. Všetko čo má, je menej, než boli oné 

dva haliere v porovnaní s veľkoleposťou Herodovho Chrámu. Ale je to všetko, čo my - vdova - 

máme. Keď nás teda Ženích pojal za Nevestu a daroval nám nie svoje bohatstvo, ale viac, samého 

seba a všetko to ostatné spolu s tým, ako by sme neurobili rovnako? A tak vdova, ktorá sa náhle a 

nepochopiteľné stala nevestou, vyberá svoje dva haliere a kladie ich pred Ženícha. Je to strašne 

málo - ale je to jej všetko. A v tomto "všetko" sa vyrovná Ženíchovi! Z tohto "všetko" lásky Jeho a 

jej sa rodí Cirkev, Kráľovstvo, posvätná Jednota, v ktorej On aj ona sú jedno Telo, lebo ani On ani 

ona si nenechali nič bokom, mimo, pre seba. Obaja dali všetko a tak sa stali Jedným Telom. Cirkvou. 

A v nej sa ona stala Nebom, pretože samo Nebo sa jej darovalo a ona Ho prijala tým jediným 

možným spôsobom - že sa úplne celá darovala Jemu a úplne celá pohrúžila do Hlbiny Ženícha.  

A ako to urobiť? Znova nás to vracia k tomu prvému: že sa Cirkev, spoločné dielo Ženícha s nevesty, 

stane mojou vecou. Som predsa nevesta, jej časť, nie? Potom Cirkev je môj domov, moja 

rodina, moja vec. Ten murovaný dom, kde bývam, je púhym miestom, kam chodím jesť a spávať. 

Ale Cirkev, to je môj domov. V nej som doma. V nej ja i moja rodina sme našli svoju Rodinu, Božiu 

Rodinu, ktorej sme sa stali členmi a o ktorú sa ako o svoju spolu staráme, pretože je to naša 

rodina, naša vec. Podľa toho odlíšite návštevníka kostola od člena Cirkvi, od katolíka!  



Kedy sme dozreli pre spoločenstvo 

v Cirkvi? 
Základnou kvalifikáciou je, byť hriešnikom, lebo Ježiš hovorí: "Neprišiel som volať spravodlivých, 

ale hriešnikov, aby sa kajali" (Lk 5, 32). Počiatkom spoločenstva Cirkvi sú hriešnici. Zlomení 

hriešnici, ktorí už stratili svoju nadutosť.  

To, samozrejme, všetci sme - hriešnici. Musíme si to však aj uvedomiť. Dokonca nielen tak nejako 

to vedieť. Uvedomiť. Zažiť. Ako apoštoli na počiatku Cirkvi: jeden zradil, jeden zaprel, ostatní 

utiekli, ženy ich zahanbili... Už nemávali mečmi, tam preč boli silné reči... Konečne dozreli na 

Cirkev, na biskupov. Alebo ako Pavol, ktorý si musel pred Damaskom náhle uvedomiť obludnosť 

toho, čím je a čo koná a zažiť zlomenie, z ktorého sa spamätával tri dní o hlade a smäde a potom 

ešte nejaký ten rok v ústraní v Arábii. A ešte aj potom musel mať v tele onen osteň, aby nepadol 

späť...  

Len nevedomý ma ochotu začať sa učiť, chorý začať sa liečiť, hriešnik začať odznova a znovu sa 

narodiť. Len človek, ktorý nejako zažil vlastnú slabosť a neschopnosť je ochotný zveriť sa Bohu a 

úplne sa spoľahnúť na Jeho Múdrosť a Silu.  

Emiliano Tardiff začínal, kde prišiel, modlitbovými stretnutiami za uzdravenie, lebo chorí ľudia 

často práve toto sú. Nemusia mať ešte nejaké veľké poznanie svojich hriechov sme majú poznanie 

svojej bezmocnosti a choroby - a to stačí. Vlastne toto je definícia hriešnika v Starom zákone: 

zablúdený a stratený človek, ktorý je v koncoch, sám, bezmocný a bez nádeje v ničom, okrem Boha. 

A toto títo ľudia sú.  

Možno toto je cesta, ako začať budovať farnosť. Nie od iných "dobrých farníkov", ktorí "sú v 

poriadku a všetko si plnia", ale od ľudí hriešnych, zlomených, ktorí už toto zažili. U učeníkov Ježiša 

Krista na samom počiatku jedno takéto zlomenie stálo: "Pane, odíď odo mňa, lebo som človek 

hriešny" (Lk 5, 8) a po celý čas ich sprevádzalo a držalo pri Ježišovi: "Pane, a ku komu by sme išli? 

Ty máš slová večného života" (Jn 6, 68). Ty si, my nie. Ty máš, my nie. Sami nie sme nič. A hoci 

to hlavné zlomenie ešte len príde, predsa práve s nimi a nie s pyšnými farizejmi, zákonníkmi, esénmi 

či saducejmi Ježiš začal zhromažďovanie Cirkvi, o kráľoch a vládcoch ani nehovoriac!  

Obávam sa, že sa to nedá naučiť. Že človek si musí rozbiť vlastný nos, kým to naozaj prijme. Ako 

Benedikt. Najprv prísna regula, ambície,... až sa ho pokúsil ktosi z bratov mníchov otráviť. Zlomený 

odchádza preč... a konečne dozrieva na to, aby položil základy úžasného rádu benediktínov a 

napísal svoju rovnako úžasnú regulu... Áno, aj u pastierov to tak najskôr musí byť. Pre vás som 

biskup, ale spolu s vami hriešnik, hovorí Augustín. Prvé i druhé je nevyhnutná kvalifikácia pastiera. 

Uvedomiť si, že podstatou hriešnika nie je to, že nutne koná zlé skutky, ale práve táto stratenosť, 

bezmocnosť, beznádej sám v sebe. Potom namiesto bombastických pastoračných programov je 

pripravený nechať začať konať Boha. "Preto odložte všetku nečistotu a akúkoľvek zlobu a v tichosti 

prijmite zasiate slovo, ktoré má moc spasiť vaše duše" (Jak 1, 21).  



Možno toto je prvé, čo treba vo farnosti vytvoriť a kde začať: zhromaždiť 

spoločenstvo neanonymných hriešnikov a stroskotancov, ktorí už sú v koncoch a pripravení na 

spásu, na Spasiteľa, na záchranu.  

"V posledný, veľký deň sviatkov Ježiš vstal a zvolal: "Ak je niekto smädný a verí vo mňa, nech príde 

ku mne a nech pije. Ako hovorí Písmo, z jeho vnútra potečú prúdy živej vody." To povedal o Duchu, 

ktorého mali dostať tí, čo v neho uverili." (Jn 7, 37-39) 

Kto je to - hriešnik? 
Hriešnik je človek, ktorý je v koncoch.  

Lebo hoci sme všetci rovnakí hriešnici, predsa málokto to vie a málokto si to pripúšťa. Väčšina ľudí 

sa alebo obhajuje a považuje za dobrých a spravodlivých, alebo sa aspoň spoliehajú na to, že však 

nie sú až tak veľmi zlí, aby si zaslúžili zatratenie, Boh ich teda nakoniec do Neba vpustí, pretože 

nie sú až tak zlí... Títo veľmi Pána nečakajú, pretože Pán je pre nich Sudca - a to viete, pred sudcom 

sme nervózni všetci! Čo ak niečo nájde? Čo ak bude Jeho verdikt predsa len iný, než sa nádejame? 

Veríme, že nie, ale… predsa! A tak sa viac bojíme, než by sme túžene očakávali príchod Krista, aby 

nám povedal ono: "Je čas, poď!" 

Hriešnik je človek, ktorý spoznal dve veci. 

Tá prvá je tu: "Keď sa farizeji dopočuli, že umlčal saducejov, zišli sa  a jeden z nich, učiteľ zákona, 

sa ho spýtal, aby ho pokúšal:  "Učiteľ, ktoré prikázanie v Zákone je najväčšie?"  On mu povedal: 

"Milovať budeš Pána, svojho Boha, celým svojím srdcom, celou svojou dušou a celou svojou 

mysľou!  To je najväčšie a prvé prikázanie.  Druhé je mu podobné: Milovať budeš svojho blížneho 

ako seba samého!  Na týchto dvoch prikázaniach spočíva celý Zákon i Proroci."" (Mt 22, 34-40). 

Áno, Boh má právo na takúto lásku, "veď kto ti dáva vyniknúť?! Čo máš, čo si nedostal" (1 Kor 4, 

7)? Od Neho je všetko, čo mám a čím som a len z Jeho milosti a štedrosti žijem. Napriek tomu Ho 

tak nemilujem. A dokonca aj keď to viem - nemilujem. Moje srdce je ako skala, z kameňa. Tvrdé, 

nevšímavé. Hriešne. Som hriešnik. Bodka. Aj keby som nikdy v živote nevyriekol nadarmo Meno, 

nikoho nezabil, neokradol, bol denne v kostole - toto prikázanie ma usvedčilo z hriechu. A milovať 

blížneho ako seba? Starať sa oň ako o seba, mať o neho starosť a záujem a toto všetko ako mám 

sám o seba samého? Beda...! 

A tá druhá? No, že aj keby som obe tieto prikázania splnil - nevzniká mi z toho žiaden nárok na nič. 

Ako upozorňuje Ježiš: "Keď urobíte všetko, čo sa vám prikázalo, povedzte: “Sme neužitoční 

sluhovia; urobili sme, čo sme boli povinní urobiť.”" (Lk 17, 10). Je to naša povinnosť, ktorú voči 

Bohu máme a ktorá nemaže nijako ani len dlh, ktorý voči Nemu máme za všetko, čo nám dal, nieto, 

že by ešte vytvárala nejaký nárok na Nebo, zbožštenie, Večný život! Nie, nie! Ani najmenej! Tak, 

ako vám nie sú povinní vaši susedia platiť za to, že sa správate slušne a dodržujete domový 

poriadok, je to vaša povinnosť a keby ste to neurobili, potrestajú vás! - takisto ani tu nie je žiaden 



dôvod, prečo by nás Boh mal odmeňovať za niečo, čo je naša povinnosť a porušením čoho si, 

naopak, dokonca zasluhujeme trest! 

Hriešnik je teda človek, ktorý je v koncoch. Ako oná vdova zo Sarepty, ktorá s mráz naháňajúcim 

kľudom hovorí ako človek, ktorý už nemá čo stratiť a ktorému už nik nemôže urobiť nič horšie, než 

sa mu práve deje: "Ako žije Pán, tvoj Boh, nemám nič upečené; mám iba za priehrštie múky v hrnci 

a trochu oleja v krčahu. Práve zbieram zo dve triesky dreva, potom pôjdem a pripravím to sebe a 

svojmu synovi. Keď to zjeme, môžeme zomrieť" (1 Krľ 17, 12)... - aj my: Sme hriešnici. A aj keby 

sme neboli, aj keby sme boli svätí a dokonalí ako sama Bohorodička - či nie je našou povinnosťou 

takými byť? Žiadna odmena nám z toho nevyplýva! Preto tak či onak - sme prikovaní k tejto zemi 

a našim osudom je Peklo, pretože jeho predmestím táto zem je a samo Peklo je len dovedením 

svetskosti sveta do dôsledkov. Nie je to trest ani pomsta od Boha. Je to jednoducho len: ostať tak, 

ako sme.  

V tej chvíli si uvedomujeme, že v našom živote existuje len jedna nádej, jedna šanca, mizivá, ale 

predsa. Nemáme čo stratiť. Naozaj. Nič horšie, než čo nás čaká, sa nám už stať nemôže. Sme synmi 

Pekla, spomínate? Čo horšie, než Peklo, by sa nám ešte mohlo prihodiť? A tak sa obraciame k Bohu 

a bez toho, aby sme Mu dali jediný dôvod tak urobiť, vlastne napriek tomu, že Mu dávame milión 

dôvodov tak neurobiť, robíme to, čo onen dlžník z podobenstva: "Vtedy mu sluha padol k nohám a 

na kolenách ho prosil: “Pozhovej mi a všetko ti vrátim!"" (Mt 18, 26). Ako oná vdova zo Sarepty, 

svoju poslednú múku a olej dávame Bohu - veď čo sa jej už môže stať? Či zomrie o deň skôr alebo 

neskôr, čo to už len zmení? Ale Boh... Boh sa môže zľutovať. Môže ju zachrániť. Keby chcel. 

"Pane, ak chceš, môžeš ma očistiť" (Mt 8, 2), hovorí iný rovnaký zúfalec v Evanjeliu. Ona tým 

kusom podplamenníka hovorí podobne: "Pane, ak chceš, môžeš ma zachrániť..." Som len chudobná 

vdova. Nič nemám. Ale Ty... ak chceš... môžeš. Možno v podobnom zúfalstve konala aj oná vdova 

pri pokladnici Chrámu, kde "všetci dávali zo svojho nadbytku, ale ona pri svojej chudobe dala 

všetko, čo mala, celé svoje živobytie" (Mk 12, 44). Čo už len zmenia dva haliere na osude človeka, 

ktorý okrem nich nič nemá a stojí na samom konci všetkých svojich nádejí, vlastne už akoby mŕtvy? 

A tak sa obraciame k Pánovi. Prvý raz dávame bokom všetko a naozaj Ho dávame na prvé miesto. 

Voláme k Nemu. O zmilovanie. Nemáme nič, čím by sme svoju prosbu podložili. Žiadne zásluhy. 

Žiadne kvality. Nič, kvôli čomu by mohlo byť pre Boha výhodné nás zachrániť. Naopak, sme 

stále bezmocní, hriešnici, nepriatelia... (porov. Rim 5,6.8.10). Pre Boha bezcenní. Napriek tomu 

voláme. Kričíme: "Príď, Pane Ježišu" (Zjv 22, 20)! Ak príde ako Sudca - čo môžeme stratiť? Všetko 

sme už aj tak stratili - vlastne ani nikdy nemali! Že čo ak príde ako Sudca a odsúdi nás? Ale veď to 

už sme, stratení, odsúdení! Nič horšie sa nám stať už nemôže! Ale možno príde ako Spasiteľ! A ak 

hej, potom nás zachráni! On, On jediný môže! Ak chceš, môžeš nás zachrániť! 

A naozaj! Prichádza. Prichádza a hovorí slová, ktoré nám znejú ako rajská hudba: "Neprišiel som 

volať spravodlivých, ale hriešnikov" (Mt 9, 13)!  

A toto nás konečne mení. Táto skúsenosť milosrdenstva, záchrany - a ceny, ktorú Boh platí za to, 

aby nás mohol napriek nám samým zachrániť - toto nás raz a navždy mení.  



"Znášajte sa navzájom a odpúšťajte si, ak by mal niekto niečo proti druhému. Ako Pán odpustil 

vám, tak aj vy" (Kol 3, 13) - ako by sme mohli sa zdráhať odpúšťať druhým, keď sme sami zažili 

tak ohromné a hlboké odpustenie od Boha? 

"Buďte milosrdní, ako je milosrdný váš Otec" (Lk 6, 36) - ako by sme mohli nebyť, keď sme zažili 

tak obrovské a hlboké milosrdenstvo a krajnú vernosť od samého Boha, Svätého voči nám, 

hriešnym, Nesmierneho voči nám, ničotným, Večného voči nám, smrteľným?  

"Toto je moje prikázanie: Aby ste sa milovali navzájom, ako som ja miloval vás" (Jn 15, 12) - ako 

by sme mohli takto nemilovať, keď On nás tak neskutočne miluje? 

"Čo je láska, poznali sme z toho, že on položil za nás svoj život. Aj my sme povinní dávať život za 

bratov" (1 Jn 3, 16) - ako by sme mohli zdráhať sa, keď On, sám Boh, dal život za nás? 

A tak náhle, dotknutí a premenení láskou Boha, žijeme to, čo sme nikdy predtým žiť nedokázali: 

to, o čom vraví Písmo, že "nik, kto sa narodil z Boha, nehreší, ale chráni ho ten, ktorý sa narodil z 

Boha, a Zlý sa ho nedotkne" (1 Jn 5, 18). A tak "čo bolo nemožné zákonu pre slabosť ľudskej 

prirodzenosti, to uskutočnil Boh, keď pre hriech poslal svojho Syna v tele podobnom hriešnemu a v 

tele odsúdil hriech,  aby sa požiadavka zákona splnila v nás, čo nežijeme podľa tela, ale podľa 

Ducha" (Rim 8, 3-4). Ako by sme aj mohli, hrešiť? Keď sme boli práve z hriechu zachránení? 

Hrešiť a byť tými, ktorí "v sebe znova križujú Božieho Syna a vystavujú ho na posmech" (Hebr 6, 

6), keď za každý jeden náš hriech platí Cenu Krvi, vďaka ktorej jedinej sme zachránení? Ako by 

sme mohli?! Urobiť niečo také svojmu Záchrancovi?  

Toto sú teda tí hriešnici, ktorí jediní naozaj očakávajú Krista, pretože Ho očakávajú ako svojho 

Spasiteľa a Záchrancu a už vedia, že sami v sebe žiadnu nádej nemajú, sú sami v sebe v koncoch, 

bedári, ktorí nemajú čo stratiť a preto v poslednej nádeji zúfalcov a bláznivej dôvere 

stratencov kričia k Bohu: "Pane, zmiluj sa nad nami!" "Lebo slovo kríža je bláznovstvom pre tých, 

čo idú do záhuby, ale pre tých, čo sú na ceste spásy, teda pre nás, je Božou mocou" (1 Kor 1, 18) - 

a v tejto pre svet bláznivej nádeji nachádzajú spásu a záchranu, pre ktorú neexistuje žiaden ľudský 

dôvod, iba láska a milosrdenstvo Boha, nepochopiteľné a pre svet bláznivé!  

Ježiš nám zanechal aj jeden výstražný príklad, v podobenstve: "Pán sa nad sluhom zľutoval, 

prepustil ho a odpustil mu aj dlžobu.  No len čo ten sluha vyšiel, stretol sa so svojím spolusluhom, 

ktorý mu dlhoval sto denárov. Chytil ho pod krk a kričal: “Vráť, čo mi dlhuješ!”  Jeho spolusluha 

mu padol k nohám a prosil ho: “Pozhovej mi a dlžobu ti splatím.”  On však nechcel, ale odišiel a 

vrhol ho do žalára, kým dlh nesplatí.  Keď jeho spolusluhovia videli, čo sa stalo, veľmi sa zarmútili. 

Išli a rozpovedali svojmu pánovi všetko, čo sa stalo.  A tak si ho pán predvolal a povedal mu: “Zlý 

sluha, ja som ti odpustil celú dlžobu, pretože si ma prosil.  Nemal si sa teda aj ty zľutovať nad svojím 

spolusluhom, ako som sa ja zľutoval nad tebou?”  A rozhnevaný pán ho vydal mučiteľom, kým 

nesplatí celú dlžobu" (Mt 18, 27-34). Ten sluha nakoniec skutočným hriešnikom nebol. Možno si 

cestou od pána mädlil ruky a vravel si: Ja som to vedel, že to dám, ja som to vedel, že ho nakoniec 

presvedčím, holt, viem ako na neho, starého pána, má mäkké srdce, stačí trochu sĺz a je to, som 

chlapík, som dobrý, uhral som to lepšie, než som dúfal! A plný eufórie nad sebou samým urobí, čo 

urobí - a tak dokáže, že jeho srdce je stále rovnako pyšné a tvrdé, ako bolo. A výsledok? Namiesto 



spasiteľa nájde v pánovi svojho sudcu… Ako hovorí sestra Faustína: alebo súd Božieho 

milosrdenstva, alebo súd Božej spravodlivosti. „Dobrí“ a „spravodliví“ apelujú na to druhé - a sú 

spravodlivo odsúdení. Hriešnici sa spoliehajú už len a jedine na to prvé - a sú zachránení! 

Nezáleží na ničom, okrem… 
Keď vchádzame do Božieho Kráľovstva, začíname chápať, že naozaj na ničom zo sveta nezáleží. 

Veľkosť, malosť, postavenie, ocenenie, bohatstvo, chudoba, zdravie, choroba, dokonca sám život - 

na ničom z toho skutočne nezáleží, všetko toto sa stráca v opare kdesi za nami...  

Pred nami od otvára nový svet, nová Realita. V nej záleží na jednote, ktorá je zdieľaním, ktoré je z 

lásky. Láska nepozná rozdiely. Láska nepozná poníženie ani povýšenie, to sú ľudské slová, ktorými 

ľudia sveta opisujú Božie veci a konanie. Ale láska nič také nepozná. Len vzájomnú výmenu, 

vzájomné zdieľanie Ja a Ty. V láske panuje rovnosť milujúcich, ktorí milujú celým srdcom a dávajú 

každý celého seba.  

Preto je Božie Kráľovstvo od sveta tak odlišné, iné. Sväté v oboch významoch, oddelenosti a úplnej 

odlišnosti i dokonalosti, pretože čím viac ho zakúšame, tým viac spoznávame, že naozaj v ňom a 

nie vo svete je dokonalosť a skutočná krása - a tým viac ho milujeme a smädíme po tom a 

"vzdycháme a túžime obliecť si naň [na svoj pozemský príbytok tela] svoj nebeský príbytok" (2Kor 

5, 2).  

Naozaj nezáleží na ničom, iba na tejto jednote zdieľania človeka a Boha a potom skrze Boha aj ľudí 

navzájom. Na ničom inom nezáleží, iba na tomto. Toto je Boží Život, Trojičný život, kde nikto nie 

je ani prvý ani posledný ani väčší ani menší ale všetci sú Jeden.  

Ak takto toto žijeme, potom to žijeme aj v spoločenstve Cirkvi, vo farnosti, v malom spoločenstve 

v nej. Nikto sa necíti byť malým, nikto sa nesnaží byť veľkým, nik neprahne byť prvým a nik sa 

necíti byť posledným, nie je to o tom, kto dáva a kto prijíma, niet viac darcu ani obdarovaného, 

ostáva iba radosť delenia sa, zdieľania, kde každý dáva všetko, nielen z toho, čo má, ale ešte viac 

to, čím je a túži dať všetko a čo najviac, celého seba, lebo objavil radosť z dávania samotného a z 

delenia sa samotného, z jednoty, splynutia, ktoré sa z nich rodí. A tak sa stávame naozaj jedným 

telom.  

Takto sa dáva Boh nám, ľuďom – že v tomto dávaní všetok rozdiel medzi Darcom a obdarovaným 

sa stráca a ostáva iba jedna veľká a hlboká bytostná jednota lásky, ktorá zdieľa všetkých všetko.  



Čo robí ľahké veci ťažkými? 
Hriech: Strach a lenivosť, lebo chyba nádej. Pochybnosti, lebo chýba viera. Falošné ohľady na 

mienku iných. Túžba páčiť sa im. Porovnávanie sa pýchy a súperenie a túžba po triumfe sebectva. 

Lakomstvo. Všetky tieto veci sa nabaľujú na náš život a hrdúsia ho a menia všetko na námahu a 

bremeno a vydávajú z nás silu.  

Nie nadarmo spievame chválu Kristovi, ktorý nás z tohto vyslobodil, "aby sme mohli žiť tichým a 

pokojným životom vo všetkej nábožnosti a mravnej čistote" (1Tim 2, 2), v ktorom prúdi skutočná a 

opravdivá plnosť života. "Zlodej prichádza, len aby kradol, zabíjal a ničil. Ja som prišiel, aby mali 

život a aby ho mali hojnejšie" (Jn 10, 10) a my spoznávame, že je to naozaj tak. Hriech nás okrádal. 

Ježiš nám vrátil život.  

Motivácia a nadšenie sú pekné a silná vôľa je ešte lepšia, ale Boží pokoj, ktorý je ovocím zanechania 

hriechu a to je ovocím uzdravenia, ktoré máme v Kristovi, je zo všetkého úplne najlepší. V Božom 

pokoji môžeme žiť a konať správne veci s ľahkosťou, nepotrebujeme sa na ne ani nabudiť, ani do 

nich nútiť. Preto Ján o ľuďoch, ktorí boli takto uzdravení, píše: "Jeho prikázania nie sú ťažké. Veď 

všetko, čo sa narodilo z Boha, premáha svet. A tým víťazstvom, ktoré premohlo svet, je naša viera" 

(1Jn 5, 3-4).  

Nikdy nemôžeme zanechať hriech bez Boha. Hriech je totiž v našom živote práve náhradou Boha. 

Ak nemáme Boha, potrebujeme iný základ pre život a tým je piesok hriechu. Kto však v Bohu nájde 

svoju Skalu a oporu, nepotrebuje viac piesok. Skutočne existuje len jeden spôsob, ako sa vymaniť 

z pieskov hriechu a to postaviť sa na Skalu živého Boha a byť v Ňom. Jedine v Bohu sa dá uniknúť 

hriechu. Deje sa to tak, že naša myseľ, naše srdce sú plné Krista. Nie, že na Neho stále myslíme, to 

by sme museli, keby sme Ho plní neboli. Jednoducho sme Ním, Neho plní. Sme v Ňom. Je v nás. 

Nie je to konanie ani úsilie. Je to stav. Zomreli sme hriechu, opustili ho a nechali tak. A na miesto, 

ktoré po ňom ostalo, sa vrátil Boh.  

A veru ľahšie sa stavia i chodí po skale, ako na piesku! Vtedy človek pochopí, že keby nebolo 

hriechu, svet, v ktorom žijeme, už tento, by bol rajom. A presne toto Raj bol: svet nepoznačený 

hriechom. Preto sa zhromažďujeme v Cirkvi, aby sme aspoň na malom kúsku zeme a medzi zopár 

ľuďmi, nami, tento Raj aspoň trochu obnovili - kým definitívne neodídeme domov, do Neba. 

Apatheia. Bezstarostnosť. Uvoľnenosť. Prítomnosť. Odpustenie. Milosrdenstvo. Stačia, 

aby predmestie Pekla zmenili na kúsok Raja! 

V tomto Božom pokoji potom život skutočne prúdi, živo, ľahko, naplno, ničím neobmedzený, lebo 

sa vyslobodil z hriechu.  



Dnešná sila pre dnešnú skúšku 
"Boh je verný. On vás nedovolí skúšať nad vaše sily, ale so skúškou dá aj schopnosť, aby ste mohli 

vydržať." (1Kor 10, 13) 

Neuvažuj o tom, či by si dokázal zniesť utrpenie a mučeníctvo či iné veci, ako znášali mnohí svätí 

pred nami. Ak azda raz príde čas a milosť od Boha podstúpiť takúto skúšku a v nej osláviť Boha a 

zmocniť sa vlastnej spásy, ako hovorí Ježiš, že "pre mňa vás budú vláčiť pred vladárov a kráľov, 

aby ste vydali svedectvo im aj pohanom, … všetci vás budú nenávidieť pre moje meno. Ale kto vytrvá 

do konca, bude spasený" (Mt 10, 18.22) - v ten deň so skúškou tu bude aj sila zniesť ju a zvíťaziť v 

nej. Ale tá sila s nami bude potom, nie dnes.  

Dnes máme, naopak, silu a schopnosť zniesť každú skúšku a podstúpiť všetko a zvíťaziť vo 

všetkom, čo pred nami stojí a na nás príde dnes. Preto sa nemusíme báť ani sa nemáme ako 

vyhovárať na to, že by azda niečo z toho, čo budeme dnes zažívať, bolo nad naše sily a schopnosti, 

ktoré máme od Pána.  

Podobáme sa bežcovi na dlhé trate, ktorého trénuje jeho tréner. Ešte nevládze zabehnúť maratón, 

preto ho ani tréner na maratón neposiela. Raz, o rok, o dva, keď to zvládne, prihlási ho aj na 

maratónsky pretek. Dnes nie. Dnes zvládne beh na desať kilometrov - a preto na presne takýto 

pretek ho tréner prihlási, lebo dnes toto zvládne. A keď ho o dva roky zapíše na maratón, bude už v 

tom čase naň pripravený, hoci dnes ešte je maratón nad jeho sily.  

Neznamená to, že dnes nemôžeme padnúť a prehrať. Ale ak sa tak stane, bude to pre slabosť naše 

vôle a pre slabosť našej viery a nádeje a lásky a pre rozpoltenosť našej mysle, nie preto, že by sme 

neboli schopní a od Boha vystrojení bojovať a zvíťaziť nad Zlým! Preto "kto položí ruku na pluh a 

obzerá sa späť, nie je súci pre Božie kráľovstvo" (Lk 9, 62)! A. Keď sa na seba pozriem, na všetky 

prípady, keď padám, presne v tom to je: v strachu, v neistote, v nerozhodnosti... Nie v tom, že by 

mi chýbala schopnosť uspieť.  

Ako teda hovorí Ježiš, "nebuďte ustarostení o zajtrajšok; zajtrajší deň sa postará sám o seba. Každý 

deň má dosť svojho trápenia" (Mt 6, 34). Dnes ešte nemusíme mať a zrejme ani nemáme sily a 

schopnosti obstáť v skúškach, ktoré prídu zajtra a možno dokonca ani neprídu vôbec. Máme ale silu 

a milosť obstáť v každej skúške, ktorá na nás čaká dnes. Namiesto dumania o tom, či by sme 

zvíťazili v ťažkej skúške zajtra, sústreďme sa na to, aby sme obstáli v ľahkej skúške dnes a "preto 

neochabujeme; a hoci náš vonkajší človek chradne, náš vnútorný sa zo dňa na deň obnovuje. Veď 

naše terajšie ľahké súženie prinesie nám nesmierne veľkú váhu večnej slávy" (2Kor 4, 16-17).  

A, samozrejme, využívajme čas na tréning, na utvrdenie sa vo viere a nádeji, na prehĺbenie sa v 

túžbe a láske po nebeských dobrách, na zocelenie vôle i tela askézou, aby sme boli v Božej milosti 

a s ňou spolupracujúc pripravení na čo najväčšie skúšky, aby aj sláva a víťazstvo boli čo najväčšie, 

veď sejeme pre večnosť! Tak, ako k tomu vyzýva Apoštol: "Neviete, že tí, čo bežia na štadióne, 

bežia síce všetci, ale iba jeden dosiahne víťaznú cenu? Bežte tak, aby ste sa jej zmocnili. A každý, 

kto závodí, zdržuje sa všetkého; oni preto, aby dosiahli porušiteľný veniec, my však neporušiteľný. 



Ja teda tak bežím, nie ako na neisto, tak bojujem, nie akoby som bil do vetra. Ale krotím svoje telo 

a podrobujem si ho, aby som azda, kým iným kážem, sám nebol zavrhnutý" (1Kor 9, 24-27). 

Kresťanstvo nie je o pohodlí, ale o tréningu. Svet, do ktorého nás Pán postavil, nie je hotel, ale 

výcvikový tábor!  

Boh mi už dal všetko. Vystrojil ma všetkým potrebným pre dnešný deň. Ako hovorí Zlatoústy, stačí 

už len chcieť. Ak chcem, môžem! Ak chcem, môžem!  

"Ostaňte vo mne a ja vo vás. Ako ratolesť nemôže prinášať ovocie sama od seba, ak neostane na 

viniči, tak ani vy, ak neostanete vo mne." (Jn 15, 4) 

"Kto ostáva v ňom, nehreší, ale chráni ho ten, ktorý sa narodil z Boha, a Zlý sa ho nedotkne." (1Jn 

3, 6; 5, 18) 

Vízia – bez nej to nejde 
Je dôležité mať ju stále pred očami, v srdci. Veď kresťanstvo nie je o zriekaní sa, ale o nadobúdaní. 

Pôst alebo chudoba, delenie sa, to nie sú veci, na ktoré by sme pozerali ako na nejakú povinnosť 

alebo ako na nejaké bolestivé odopieranie si niečoho, čo by sme radi. Sú to len vedľajšie efekty 

toho, za čím ideme, čím sme uchvátení, po čom túžime a čo chceme: svätosť. Tá najnádhernejšia 

vec pod slnkom. Dokonalé spojenie sebaaktualizácie Maslowa a transcendencie Franka v 

dokonalom vzťahu Waldingera.  

Ak sa táto vízia a krása a rozkoš z jej dosahovania a žitia stratí, ostane len zákon, príkaz, pravidlo, 

samo osebe bez zmyslu a s ním ťažká povinnosť: Musím sa postiť? Musím sa modliť? Úplne 

rovnako, ako inde znie: Musím sa učiť? Musím cvičiť? Musím...?  

Sú ľudia, ktorí si myslia, že ak toto budú robiť, raz sa za odmenu dostanú do Neba. A sú ľudia, ktorí 

si myslia, že to robiť nemusia a aj tak sa dostanú do Neba, lebo Boh je predsa dobrý. A nakoniec sú 

kresťania, ktorí do Neba idú a vchádzajú a takmer si možno ani nevšimli, ako toto všetko robia, 

pretože im to pripadá samozrejmé a prirodzené, je to normálna súčasť ich tak vzrušujúcej cesty.  

V samej svojej podstate, myslím, je táto vízia identitou. Viem, kto som. Syn Boha. Viem, kde som 

doma. V Nebi. Viem, čo je mojím životom. Svätosť, dokonalosť, zdieľanie. A viem, čo sa mi páči 

- týmto byť!  

A tak jednoducho týmto už len som. Uvoľnene. Úplne uvoľnene. Nie je v tom stres ani strach ani 

nič podobné. Veď ma nečaká súd, ani ma Boh ale nejaký otrokár nenúti bičom k niečomu 

neprirodzenému. Naopak, On ma k tomuto oslobodili, aby som takto mohol žiť, v pokoji, voľne, 

tešiť sa z toho v každom okamihu, užívať si to. Nie je v tom žiaden strach. Žiaden stres. Žiadne 

napätie. Prosto tým som, prosto toto a takto žijem, prosto tam smerujem, domov. Veď sme synovia 

a dcéry Boha. Boh je nám Otcom. Nebo Domovom.  



 

Kde by sa tu mohol ešte skrývať nejaký strach či stres? Ako v podobenstve: "Otec povedal svojim 

sluhom: “Rýchlo prineste najlepšie šaty a oblečte ho! Dajte mu prsteň na ruku a obuv na nohy! 

Priveďte vykŕmené teľa a zabite ho. Jedzme a veselo hodujme" (Lk 15, 22-23). To prvé sa už udialo, 

pri našom krste. To druhé sa už chystá. A kým sa tak stane, servíruje nám náš starší 

Brat občerstvenie - Telo a Krv, Eucharistiu.  

Nebo môj domov už je, nemusím si ho najprv nejako získať či zaslúžiť. Ani svätosť nie je nijaký 

strašný nadľudský výkon, ktorý ak nezvládne, skončím v Pekle a ak zvládnem, tak za odmenu 

budem v Nebi, kde to už viac robiť nebudem musieť. Svätosť je nebeský blažený život Neba a je 

skvelé, že ju môžeme žiť už teraz, že Nebo je v našom živote a takto prítomné už teraz, že sme síce 

stále vo svete, ale aspoň už nie zo sveta. Preto sa na úplný odchod zo zeme do Neba tak tešíme - 

lebo už vieme, ale to tam je (a ešte omnoho lepšie)!  

Ak sa v prítomnosti Boha cítiš doma a v bezpečí, je to dobré znamenie. Ale fakt doma. Fakt v 

bezpečí. Uvoľnene, v pokoji, jednoducho... doma.  

 



JE PÁN BOH CHARITATÍVNE ČINNÝ? 
 

356/2015 www.inky.sk 3. 3. 2015 

Modla charity? – almužny nekonečne bohatého Boha…? – Trojica ako vzor – Boží model – čo to značí pre nás 

Mám pocit, akoby sa z charity a služby chudobným stala akási 
modla. Odporcovia nedávneho referenda o rodine často vykri-
kovali, akí sú Aliancia za rodinu a kresťania s ňou pokryteckí, 
keď si dovolia minúť toľko peňazí na referendum namiesto 
toho, aby sa peniaze vynaložili na pomoc chudobným rodinám 
(nevynaložili by sa, ale to len na okraj). Marián Kuffa je osla-
vovaný nie za to, že je kňaz, ohlasuje evanjelium, vysluhuje 
sviatosti a pomáha ľuďom k spáse, ale za to, že sa stará o 
materiálne potreby a resocializáciu chudobných a ľudí na okraji 
spoločnosti. Súčasne ale v okamihu, keď z tohto klišé vystúpil – 
napríklad vyjadreniami na adresu homosexuálov pred spomenu-
tým referendom – v okamihu bol označený div že nie za diabla 
a netvora najhoršieho kalibru. Tieto dva príklady z mnohých sú 
dostatočne výrečné – spoločne s mnohými kresťanmi a katolík-
mi, ktorí sú akosi tiež presvedčení o tom, že charitatívna služba 
farnosti a Cirkvi by mala byť niečo na prvom mieste a Cirkev 
by vari naozaj mala rozpredať svoje kostoly a majetky a peniaze 
rozdať chudobným, ako jej to radia bojovní ateisti a sekularisti... 
Nakoniec, nehovorí sám Ježiš: „bol som hladný... smädný... 
nahý...“ a inde „rozdaj všetko čo más chudobným a nasleduj 
ma“? Ako to teda je? 

Sme kresťania a teda ľudia, kráčajúci s Kristom po ceste zbož-
štenia sa. A preto našim vzorom vo všetkom je Boh vo svojom 
Trojičnom spoločenstve. Poďme si teda položiť otázku, ktorú si 
asi veľmi nekladieme: Je Boh charitatívne činný? 

Boh je nekonečne bohatý a má nekonečné možnosti a súčasne 
ho nič neobmedzuje, dokonca ani legislatíva EÚ... ☺ Takže by 
sme očakávali, že Boh osobne vynaloží všetky svoje prostriedky 
a možnosti na odstránenie chudoby, bolesti, utrpenia a pomôže 
tak všetkým ľuďom v núdzi, nie? Bolo by to logické... Lenže... 
Boh nič z toho nekoná! Občas síce pustí nejakú tú „almužnu“ v 
podobe uzdravenia – ale aj keď vezmeme pár tisíc uzdravení v 
Lurdoch, či niečo cez stotisíc u Emiliána Tardiffa – stále je to 
len kvapka v mori! A nič z toho nie je o hmotnej biede a chudo-
be! Pre mnohých je toto zistenie takým šokom, že povedia: V 
žiadneho Boha neverím, lebo keby Boh existoval, nemohol by 
predsa toto nechať len tak! Musel by byť charitatívne činný 
úmerne svojim možnostiam a vlastnej požiadavke rozdať všetko 
chudobným! Ak to nerobí, neverím, že jestvuje! 

Možno si poviete: Ale Boh predsa už niečo urobil: stvoril a 
poslal nás, kresťanov! Ale to je naivné... Predstavte si, akoby to 
znelo, keby nejaký boháč založil nadáciu, ktorá zjavne nestíha a 
na prosbu, aby sám pomohol, by povedal: Nie, nie, nepomôžem, 
aj keby som mohol a nič my v tom nebráni, lebo ja chcem, aby 
sa moja nadácia naučila poradiť si takýmito vecami sama a aby 
tak jej členovia osobnostne podrástli a stali sa zrelšími ľuďmi... 
Čo by ste na to povedali? Nie náhodou to, že mu vôbec nejde o 
chudobných a v skutočnosti ich len cynicky používa ako „mate-
riál“ pre formovanie svojich ľudí a svojej nadácie? A neplatilo 
by to podobne aj o Bohu? Ak kresťania nedokážu odstrániť 
všetko utrpenie sveta (alebo mnohí ani nechcú a kašlú na to) – 
nebolo by znakom Božej lásky k chudobným to, že by povedal: 

OK, ak to vy sami nedokážete, či dokonca nechcete, ja sám 
povstanem a uzdravím všetky choroby a sociálne nerovnosti 
sveta, veď ako by som sa na to všetko mohol pozerať a ostať 
milujúcim Bohom? 

Napriek tomu tak Boh zjavne nekoná. A pretože nie sme 
hlupáci, aby sme čisto iracionálne popierali zjavnú realitu 
Boha len preto, že sa nám nepozdáva Jeho konanie, musíme si 
dať otázku: Ako na toto všetko pozerá Boh? 

Odpoveď nájdeme u Ježiša Krista. Ktorý, mimochodom, tiež 
nebol nijako veľmi charitatívne aktívny. Len raz máme náznak 
toho, že On a Jeho učeníci občas dali niečo „pre chudobných“ 
(porov. Jn 13,29). Iste, mohli by sme do tejto oblasti zahrnúť 
Jeho uzdravovania. Ale tam, kde iba jednoducho uzdravil, 
vidíme Jeho požiadavku, aby o tom dotyčný „nikomu nehovo-
rili“. Prečo? Odpoveď môžeme nájsť na úsvite po tom, čo v 
Kafarnaume uzdravil mnohých: „Keď ho našli, povedali mu: 
"Všetci ťa hľadajú." On im odvetil: "Poďme inde, do sused-
ných dedín, aby som aj tam kázal, veď na to som prišiel."“ 
(Mk 1,37-38 SSV). Ťažisko Ježišovej činnosti spočívalo nie v 
charitatívnej službe chudobným a núdznym, ale v ohlasovaní 
Evanjelia o Kráľovstve – a zázraky uzdravovania boli v prvom 
rade znameniami, ktoré konal na to, aby nimi dosvedčil a 
podporil toto ohlasovanie – , ktorého On sám bol stredom a 
centrom. Čo viedlo až k pohoršeniu samotných učeníkov v 
udalosti, ktorú by médiá dnes nazvali jemne „kontroverznou“, 
alebo bulvárne „škandalóznou“: „Pristúpila k nemu žena s 
alabastrovou nádobou vzácneho voňavého oleja a vyliala mu 
ho na hlavu, ako sedel pri stole. Keď to videli učeníci, hnevali 
sa a hovorili: "Načo takéto mrhanie? Veď sa to mohlo draho 
predať a rozdať chudobným." Ježiš to spozoroval a povedal 
im: "Prečo trápite túto ženu? Urobila mi dobrý skutok; veď 
chudobných máte vždy medzi sebou, ale mňa nemáte vždy.“ 
(Mt 26,7-11 SSV)  

Tak teraz by to mohlo vyzerať, že Ježiš je naozaj ako ten 
podnikateľ a jeho nadácia: Buduje si svoje „kráľovstvo“ a 
chudobných a chorých v podstate len využíva ako „materiál“ 
na podporu šírenia svojej propagandy. V skutočnosti sú mu ale 
väčšinou ľahostajní a ukradnutí. No, nevyzerá to nejako tak? 

Vyzerá. Na prvý pohľad. Ale nie je to tak. Boh len proste 
pracuje inak, než si my radi predstavujeme. 

IDEA SVETA je zhruba takáto: MY sa budeme hnať za 
peniazmi, rozkošou, mocou, slávou, budeme si užívať... a o 
NAŠE OBETE, ktoré na tejto ceste po sebe zanecháme, o 
chudobných, vykorisťovaných, utláčaných, zodratých, cho-
rých,... nech sa postará Cirkev, alebo aj iné sekulárne nadácie a 
organizácie, dokonca štát. My na to dokonca aj prispejeme zo 
svojho nadbytku a budeme tak mať nadôvažok ešte aj dobrý 
pocit, akí sme filantropi a sociálne cítiaci ľudia a všetci nám za 
to budú ďakovať a ruky bozkávať! A všetci budeme spokojní. 
A navyše, Cirkev bude tak zahltená starosťou o naše obete, že 
jej už vlastne vôbec nezostane sila a čas na to, aby sa nejako 



angažovala v tom, kvôli čomu ju Ježiš kedysi založil a čím ju 
poveril, keď povedal: „Choďte teda, učte všetky národy a krstite 
ich v mene Otca i Syna i Ducha Svätého a naučte ich zachová-
vať všetko, čo som vám prikázal.“ (Mt 28,19-20 SSV). Ba 
mnohí budú z tejto svojej „charitatívnej realizácie“ tak spokojní, 
že na nič iné už ani nepomyslia. No, nie je to geniálne? 

Veru, aj mnohí mužovia a ženy Cirkvi majú podobné zmýšľa-
nie: veď prispejem na chudobných, pomôžeme im tak ako 
farnosť cez našu farskú charitu a je to vybavené. Sterilne, bez 
toho, aby som sa ja do niečoho musel osobne angažovať. 
Môžem si ďalej žiť svoj súkromný svetský a sebecký život sám 
a nerušene. A pritom mám dobrý pocit, že ako člen farnosti sa 
predsa podieľam na službe chudobným a to je predsa tá jediná a 
najdôležitejšia vec na svete, nie? 

JEŽIŠ A TEDA BOH ale koná čosi úplne iné. Namiesto zakla-
dania charity Ježiš hovorí: „Priblížilo sa nebeské kráľovstvo“ 
(Mt 10,7 SSV) a „Hľa, všetko robím nové“ (Zjv 21,5 SSV). 
Namiesto toho, aby sa staral o obete sveta prišiel svet nahradiť 
novým Božím Kráľovstvom, zmeniť ho úplne a od základov, 
takže v ňom už viac nebude žiadnych chudobných ani núdz-
nych, pretože v ňom platí, že „vy všetci ste bratia“ 
(Mt 23,8 SSV) a „kto sa medzi vami bude chcieť stať veľkým, 
bude vaším služobníkom. A kto bude chcieť byť medzi vami 
prvý, bude vaším sluhom. Ako ani Syn človeka neprišiel dať sa 
obsluhovať, ale slúžiť a položiť svoj život ako výkupné za 
mnohých.“ (Mt 20,26-28 SSV) A ešte viac! Nie je to len založe-
nie nejakej kresťanskej verzie „sociálneho štátu“ (to ani vo sne, 
Božie Kráľovstvo a rôzne „sociálne“ a „socialistické“ štáty sú 
podstatne a diametrálne odlišné reality!), ale definitívne vyrie-
šenie každej núdze a nedostatku a dokonalé naplnenie celého 
človeka v Trojičnom spoločenstve Večného Boha, kde je všetko 
naplnené, uzdravené  zavŕšené: „Už nebudú hladovať ani žízniť, 
nebude na nich dorážať ani slnko, ani iná horúčosť, lebo Bará-
nok, čo je v strede pred trónom, bude ich pásť a privedie ich k 
prameňom vôd života. A Boh im zotrie z očí každú slzu.“ 
(Zjv 7,16-17 SSV) 

Toto je „charitatívna stratégia“ Boha: namiesto hasenia násled-
kov odstránenie samotnej príčiny chudoby a nedostatku a tou je 
hriech a jeho ríša, „svet“! Och, už chápete, prečo sa toto svetu 
nepáči? Prečo presviedča Cirkev, aby nebola staviteľkou, ale 
úslužnou hasičkou problémov, ktoré svet najprv vyprodukuje a 
potom jej ich „veľkoryso“ predhodí s láskavým pohladením po 
hlave, keď sa ich ujme a odprace ich z jeho cesty? A prečo 
nenávidí Cirkev, kedykoľvek sa namiesto hasičky pokúsi stať 
tým, čím ju Kristus Boh poveril: byť staviteľkou Kráľovstva a 
nahradiť ním svet, v ktorom žije, ale nie je z neho? 

Apoštoli od počiatku žili touto stratégiou. Po zoslaní Ducha 
nezaložili v Jeruzaleme charitu. Namiesto toho založili Cirkev, 
ktorá je ostrovom Kráľovstva tu na tejto zemi. A v nej bolo po 
prvý raz všetko vyriešené práve preto, že bola Kráľovstvom po 
vzore Boha: „Množstvo veriacich malo jedno srdce a jednu 
dušu. A nik z nich nehovoril, že niečo z toho, čo mal, je jeho, ale 
všetko mali spoločné. Apoštoli veľkou silou vydávali svedectvo o 
zmŕtvychvstaní Pána Ježiša a na všetkých spočívala veľká 
milosť, veď medzi nimi nebolo núdzneho, lebo všetci, čo mali 
polia alebo domy, predávali ich, a čo za ne utŕžili, prinášali a 
kládli apoštolom k nohám, a rozdeľovalo sa každému podľa 
toho, kto ako potreboval.“ (Sk 4,32-35 SSV) – presne podľa 
slov Krista: „Čokoľvek ste urobili jednému z týchto mojich 
najmenších bratov, mne ste urobili“ (Mt 25,40 SSV), pričom 
onými „bratmi“ nie sú všetci ľudia všeobecne, ale len a jedine 
členovia tejto novej rodiny, novej spoločnosti, novej Božej 
civilizácie lásky, ako ju nazval sv. Ján Pavol II., – Cirkvi. A do 
nej apoštoli volali a pozývali všetkých ľudí dobrej vôle, aby 
spoločne v milosti a sile Ducha toto Kráľovstvo zo samých seba 

budovali a postupne ním tak nahrádzali starý svet, ako hovorí 
apoštol: „Dajte sa vbudovať aj vy ako živé kamene do duchov-
ného domu, do svätého kňazstva, aby ste prinášali duchovné 
obety, príjemné Bohu skrze Ježiša Krista.“ (1Pt 2,5 SSV) 

A je len pochopiteľné, že Diabol – a svet s ním – znenávideli 
tento projekt od samotného začiatku! Veď znamenal ich skazu! 
Dodnes ho nenávidia. A práve snaha zatlačiť Cirkev do role 
sociálnej a charitatívnej pracovníčky a slúžky sveta je poku-
som, ako jej vylámať zuby, obrúsiť drápy a urobiť ju tak pre 
svet neškodnou...  

Čo by sme teda v praxi mali urobiť? To, čo robí Boh: 

• Budovať Kráľovstvo, čiže Cirkev, čiže „jednotou Otca, 
Syna a Ducha Svätého zhromaždený ľud“, kde sú všetci 
jedna rodina s jediným Otcom a zjednotení ako jediné Te-
lo v jedinej láske Boha. Ona je jediným, najúčinnejším a 
dokonalým komplexným nástrojom záchrany všetkých 
ľudí a vyriešenia všetkých problémov ľudstva, ktorý Boh 
vložil do našich rúk! 

• Ak je to naozaj Cirkev – potom je súčasne pre všetkých, 
ktorí v nej sú, riešením aj ich sociálnych problémov: jed-
nak tým, že im dáva silu a schopnosť zmeniť samých seba 
a tak pracovať na zmene svojho osudu, jednak tým, že je 
pre nich starostlivou oporou a miestom, ktoré im maxi-
málne napomáha k slobode a samostatnosti ako zrelých 
ľudí a synov a dcér Boha. Ak teda chceme naozaj účinne 
konať charitu, budujme Cirkev! 

• Byť otvorení voči všetkým, aby sa mohli k tomuto projek-
tu Božieho sveta pridať a byť jeho súčasťou tu, na zemi, a 
po smrti vo večnosti. To je nakoniec jeho zmyslom, že? 

• Aktívne pracovať na budovaní a vzraste tohto projektu 
formou apoštolátu, ale komplexného apoštolátu, zahŕňajú-
ceho všetky tri „prístupové štádiá“ vstupu do rodiny Cir-
kvi: evanjelizácia – katechumenát/katechéza – mystagó-
gia.  

• Podobne ako Boh koná síce sporadicky, ale zato zjavne 
znamenia a zázraky na podporu ohlasovania Kráľovstva; 
tak aj Cirkev: ak sú na to prostriedky, venovať sa službe 
núdznym aj mimo Cirkvi (túto postupnosť priorít vyjadru-
je aj Pavol, keď píše: „robme dobre všetkým, ale najmä 
členom rodiny veriacich“ (Gal 6,10 SSV)) – ale s vedo-
mým, že na jednej strane nikdy neuzdravíme choroby a 
problémy sveta, kým svet bude svetom; takisto, že našim 
cieľom nie je vydať sa zo všetkých síl a zdrojov v márnej 
snahe nakratúčko uhasiť problémy sveta; a na druhej stra-
ne že zmyslom takejto služby je, aby bola pozvaním a 
znamením na podporu apoštolátu. Ako hovorí príslovie: 
„Daj človeku rybu, nasýtiš ho dnes, nauč ho chytať ryby a 
nasýtiš ho navždy“ – tak rovnako to platí aj tu: „Pomôž 
núdznemu dnes a zajtra bude znova v núdzi, prinajmen-
šom existenciálnej ako človek, ktorý neprijal Boha a Boží 
život. Pomôž mu stať sa súčasťou Cirkvi – a navždy si 
pomohol vyriešiť všetky jeho problémy a bolesti!“ 

A odmenou za to je ďalšia radosť zo spoluúčasti na Božom 
stvoriteľskom a spasiteľskom diele a teda aj jednota so samot-
ným Bohom, do ktorej nás táto spolupráca vovádza: „Radosť 
evanjelia, ktorá napĺňa život spoločenstva učeníkov, je misio-
nárska radosť. … Táto úloha je stále prameňom veľkých 
radostí pre Cirkev: „Tak bude aj v nebi väčšia radosť nad 
jedným hriešnikom, ktorý robí pokánie, ako nad deväťdesiatimi 
deviatimi spravodlivými, ktorí pokánie nepotrebujú“ (Lk 
15,7).“ (pápež František, Evangelii gaudium)  

Váš Inky 
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Čosi mi chýba – pohyb v kruhu – stratené tajomstvo – tragédia oddelenia kresťanstva od Cirkvi – individualiz-
mus a „súkromné kresťanstvo“ – problém „tretinovej evanjelizácie – Čo je to spása? – Kto je to vlastne Boh? – 

neexistuje individuálna spása – spoločný podnik Boha a človeka – milovať Boha znamená milovať Cirkev – 
prečo je hriech hriechom – prečo je odpustenie hriechov viazané na Cirkev – trojstupňová evanjelizácia ranej i 

súčasnej Cirkvi – softvérový popis dejín spásy 

Dlho, predlho mi v mojom videní kresťanstva chýbalo niečo 
podstatné. Pripadal som si, ako keby som sa točil v kruhu: 

• Byť kresťanom = milovať Boh. 

• Milovať = hľadieť jedným smerom, ako vraví Exupéry. 
Hľadieť teda spoločne s Bohom… kam? No, logicky, smerom k 
blížnemu, tak to predsa hovorí Ježiš a tak to konštatuje hoci aj 
sv. Augustín: „Boha nemožno milovať bez lásky k blížnemu“. 
Milovať Boha znamená spoločne s Bohom milovať ľudí. 

• Takže milovať blížneho. To tiež znamená hľadieť s ním 
jedným smerom… kam? Kierkegaard hovorí: „Milovať človeka 
znamená: pomôcť mu milovať Boha“ – a teda milovať človeka 
znamená spoločne s ním hľadieť smerom k Bohu a spoločne s 
ním milovať Boha.  

A sme v kruhu: Milovať Boha znamená milovať s Bohom ľudí, 
čo znamená s ľuďmi milovať Boha, čo znamená s Bohom 
milovať ľudí, čo znamená… atď. 

Stále tu chýbalo čosi podstatné, kľúčové, niečo, čo by stálo v 
strede medzi Bohom a nami, ľuďmi, kde by sa Boh i človek 
stretával, spájal a k čomu by Boh i človek, ja i ostatní ľudia, 
mohli spoločne hľadieť. Nejaké „spoločné dielo“… 

A presne toto Boh vytvoril. Je ním CIRKEV. 

Prví kresťania to vedeli. Hermas vo svojom Pastierovi o nej píše 
ako o tej, ktorá bola samá prvá stvorená a potom, kvôli nej, bol 
stvorený svet, Vesmír, všetko. Ján apoštol vo svojom Zjavení o 
nej píše ako o Baránkovej neveste, manželke Baránkovej, 
Meste, zostupujúcom od Boha, ktoré stojí v strede celého 
veľkolepého Božieho konania a Božieho plánu. Sv. Ján Zlatoús-
ty píše: „Cirkev je nebeská a nie je ničím iným ako nebom.“ 

My, dnes, akoby sme na to zabudli. 

Nepochybne na to má vplyv aj Reformácia, ktorá okrem iných 
vecí spôsobila veľmi tragické oddelenie kresťanstva od Cirkvi. 
V ich pohľade tzv. „Katolícka Cirkev“ = neviditeľná Cirkev, 
vznášajúca sa „kdesi“ v Nebi ako akási „účtovnícka suma“ 
spasených ľudí. Na zemi jestvujú len jednotlivci, združení v 
zboroch, spoločenstvách, kongregáciách, zhromaždeniach a 
pod., ktoré sami ale Cirkvou nie sú, aj keď môžu obsahovať jej 
členov (pričom ale nikto nevie, kto tam patrí a či tam patrí a či 
nie…).  

Po Reformácii sa kresťanstvo začalo stávať individualistic-
kým. Kristus je „osobný Spasiteľ“, ktorý dáva spásu mne 
osobne ako jednotlivcovi a je to len a jedine medzi mnou 
osobne a medzi Kristom. Nepotrebujem žiadne spoločenstvo, 

žiadnu cirkev na to, aby som mohol od Krista prijať dar 
spásy. Protestantská evanjelizácia síce začína rovnako, ako 
tá, ktorú kresťania konali v prvých storočiach: ohlasovanie 
zvesti „Boh Ťa miluje – ale Ty si hriešnik – Kristus za Teba 
zomrel a odpustil Ti hriechy – konaj pokánie, uver v Krista a 
vyznaj Krista ako svojho Spasiteľa!“ – ale potom náhle 
skončí v jej (z pohľadu ranej Cirkvi) prvej tretine… V 
okamihu, keď sa evanjelizovaný pomodlí tzv. „Modlitbu 
hriešnika“, napríklad v tomto znení: "Bože, viem, že som 
hriešnik. Viem, že si zasluhujem znášať dôsledky svojho 
hriechu. Verím však v Ježiša Krista ako svojho Spasiteľa. 
Verím, že Jeho smrť a vzkriesenie mi prináša odpustenie. 
Verím v Ježiša a jedine Ježiš je môj osobný Pán a Spasiteľ. 
Ďakujem Ti, Pane, za spasenie a odpustenie! Amen!" (gotqu-
estions.com) – tak už je spasený, osobne a individuálne a 
vlastne je všetka práca skončená. Boh mu odpustil hriechy, 
už ho nepošle do Pekla, je zachránený…  

A aj keď iste aj bratia protestanti tvoria spoločenstvá a 
schádzajú sa na modlitby (už len preto, že to tak opisuje aj 
Biblia), sú to len spoločenstvá. Nie je to Cirkev. Tá je „tam 
hore“, neviditeľná – a človek môže len veriť a dúfať, že je 
zapísaný v jej účtovných a členských knihách… Súčasne 
nikomu nič nebráni v tom, aby si svoje kresťanstvo žil hoci 
aj sám. Áno, od čias Reformácie sa kresťanstvo stále viac 
a viac stáva vecou súkromia človeka. Môže ho žiť sám, 
alebo si môže vybrať stretko, spoločenstvo, zhromaždenie,… 
ktoré mu vyhovuje (zaujímavý pastor, myšlienky, ktoré sa 
jemu páčia,…) – a ak mu vyhovovať prestane, tak ho proste 
zmení za iné a je to normálna vec, nič divné, ani nezvyčajné 
(kým sa nejedná o Katolícku cirkev, samozrejme, vtedy to už 
nie je normálna vec, ale pre mnohých pohroma a pád do 
Pekla ☺)… sú to predsa len zhromaždenia, denominácie, 
zbory,… nie Cirkev. 

Ak sa ale pozrieme na Boží plán, uvidíme niečo úplne iné! 

Vždy som hovoril a stále hovorím, že koreňom všetkých 
problémov (alebo aspoň ich drvivej väčšiny) je zabudnutie na 
to najpodstatnejšie, o čo v kresťanstve ide – a tým je odpo-
veď na otázku: ČO JE TO SPÁSA? 

Odpoveďou je okrídlená veta: „Boh sa stal človekom, aby sa 
človek stal Bohom“ – veta, ktorú kresťania poznajú a Cirkev 
vyznáva od samého počiatku kresťanstva až podnes. Spása = 
zbožštenie človeka. Inak to ani byť nemôže. Pretože ak Boh 
JE Láska, tá najväčšia možná, úplná, dokonalá… a ak láska 
je darovaním a zdieľaním sa s milovaným… potom Boh je 
ten, ktorý zdieľa a dáva všetko, ako konštatuje aj Pavol: 
„Keď on vlastného Syna neušetril, ale vydal ho za nás 



všetkých, akože by nám s ním nedaroval všetko!?“ 
(Rim 8,32 SSV). Boh vskutku dal, daroval človeku všetko. 
Celého seba, vrátane svojho Božstva, svojej „Slávy“, ako hovorí 
sám Ježiš: „A slávu, ktoré si dal mne, ja som dal im, aby boli 
jedno, ako sme my jedno“ (Jn 17,22 SSV). Ak by to Boh neuro-
bil, nebol by Láskou – nebol by Bohom. Je to úplne nevyhnutná 
požiadavka Božej Lásky. 

Je škoda, že v praxi sme na túto pravdu mnohí zabudli , 
úplne a dokonale a úžasný dar spásy sme zredukovali hoci aj 
na niečo takto banálne: „V kresťanskej doktríne o spasení sme 
zachránení od „hnevu“, ktorý pochádza z Božieho súdu nad 
hriechom (Rímskym 5:9; 1. Tesalonickým 5:9). Náš hriech nás 
oddelil od Boha a odplatou za hriech je smrť (Rímskym 6:23). 
… Definícia kresťanskej doktríny o spáse by bola: „vyslobode-
nie z milosti Božej, z večného trestu za hriech, ktorý sa udeľuje 
tým, ktorí prijímajú vierou Božie podmienky pokánia a veria v 
Pána Ježiša“. Spása je dostupná iba v Ježišovi (Ján 14:6; 
Skutky 4:12) a závisí iba na Božom poskytovaní, zabezpečení a 
ochrane.“ (gotquestions.com) 

Dobre, poďme teraz späť k Božiemu daru opravdivej spásy, 
nielen „záchrany pred svojim vlastným zúrivým hnevom“… 
Byť spasený = byť zbožštený = byť ako Boh. 

KTO JE TEDA BOH?  To je druhá kľúčová otázka!  

Boh je láska. Láska je vzťah medzi osobami. Preto „Boh je 
jediný, ale nie osamelý“ (porov. vyznanie Damazovo, 5. storo-
čie). Boh je spoločenstvom osôb. Je Trojicou. 

Toto je dôležité! Pretože byť spasený = byť ako Boh = byť a 
žiť na obraz Trojjediného Boha. Ježiš učeníkom hovorí: „Keď 
odídem a pripravím vám miesto, zasa prídem a vezmem vás k 
sebe, aby ste aj vy boli tam, kde som ja.“ (Jn 14,3 SSV) – a to 
znamená do spoločenstva Trojice a Trojičného života, ktorý Syn 
– ako Boh – žije od večnosti s Otcom i Duchom. Ako konštatuje 
Katechizmus: „Milosťou krstu sme „v mene Otca i Syna i 
Ducha Svätého“ (Mt 28, 19) povolaní mať účasť na živote 
Najsvätejšej Trojice „tu na zemi v temnote viery a po smrti vo 
večnom svetle“.“ (KKC 265) 

Neprekvapuje preto text katechizmu, ktorý hovorí. „Tajomstvo 
Najsvätejšej Trojice je ústredným tajomstvom kresťanskej viery 
a kresťanského života. Je to tajomstvo Boha, aký je sám v sebe. 
Toto tajomstvo je teda prameňom všetkých ostatných tajomstiev 
viery a svetlom, ktoré ich osvetľuje. Je najzákladnejším a 
najpodstatnejším učením v „hierarchii právd“ viery. „Celé 
dejiny spásy sú dejinami cesty a spôsobu, akým sa pravý a 
jediný Boh, Otec, Syn a Duch Svätý, zjavuje ľuďom, a keď sa 
odvrátia od hriechu, zmieruje a spája ich so sebou.“ “ (KKC 
234) 

Tu objavujeme ďalšie dôležité zistenie: NEEXISTUJE 
INDIVIDUÁLNA SPÁSA individuálneho človeka ako jednot-
livca, nezávisle na ostatných ľuďoch – pretože samotná spása, 
zbožštenie človeka, sa uskutočňuje tak, že človek žije Trojičný 
život Boha v spoločenstve Trojice! Ako jednotlivec nemôžem 
žiť život spoločenstva lásky. Môžem ho žiť len a jedine v 
spoločenstve – a to nie v hocijakom, ale len v tom jednom-
jedinom spoločenstve, ktorého súčasťou je jeden-jediný 
Trojjediný Boh .  

Existuje teda len JEDNA SPÁSA – čiže jedno-jediné spolo-
čenstvo, v ktorom Jediný a Trojjediný Boh zdieľa svoju jednotu 
a svoj Trojičný život s ľuďmi, ktorí tak následne aj sami medzi 
sebou tvoria jedno-jediné spoločenstvo v jedinom Bohu. A 
týmto spoločenstvom je CIRKEV. CIRKEV = SPÁSA, = 
NEBO, = ZBOŽŠTENIE . Alebo povedané inak: SPASENÁ 
JE CIRKEV  – a s ňou všetci, ktorí sú v nej a sú ňou. Tak, 
ako to vyznali už apoštoli: „Verím v SPOLOČENSTVO svä-

tých“, ktorým je CIRKEV, „jednotou Otca a Syna a Ducha 
Svätého zhromaždený ľud“ (sv. Cyprián kartáginský, od neho 
prevzal II. vat. koncil, Lumen gentium 4) – a potom prirov-
nali Cirkev k jej predobrazu, Arche Noemovej, ktorá 
fungovala rovnako: plávala na vodách potopy a zachraňovala 
všetkých tých a len tých, ktorí do nej vošli. 

V tomto zmysle chápeme vyjadrenie Katechizmu: „Koncil 
„na základe Svätého písma a Tradície učí, že táto putujúca 
Cirkev je nevyhnutne potrebná na spásu. Lebo len Kristus, 
ktorý sa nám stáva prítomným vo svojom tele, ktorým je 
Cirkev, je prostredníkom a cestou k spáse. Keď však výslovne 
zdôraznil nevyhnutnú potrebu viery a krstu, tým súčasne 
potvrdil nevyhnutnú potrebu Cirkvi, do ktorej ľudia vstupujú 
krstom akoby cez bránu. Preto by sa nemohli spasiť tí ľudia, 
ktorí by vedeli, že Katolícku cirkev založil Boh skrze Ježiša 
Krista ako nevyhnutne potrebnú, a predsa by nechceli do nej 
vstúpiť alebo v nej vytrvať.“ (KKC 846). Je to naozaj hlboko 
logické a inak to ani byť nemôže. 

Táto Cirkev nie je niečo, čo si môžeme založiť. Je to 
„Mesto zostupujúce od Boha“ (porov. Zjv 21,2). Je to „spo-
ločenstvo Trojice“ zostupujúce od Boha na zem, k ľuďom, 
aby umožnilo ľuďom „vojsť do spoločenstva Trojice“ v 
Bohu a s Bohom: „Posledný cieľ celého Božieho poriadku 
spásy je, aby stvorenia vstúpili do dokonalej jednoty Najsvä-
tejšej Trojice. Ale už teraz sme povolaní na to, aby v nás 
prebývala Najsvätejšia Trojica. Pán totiž hovorí: „Kto ma 
miluje, bude zachovávať moje slovo a môj Otec ho bude 
milovať; prídeme k nemu a urobíme si uňho príbytok“ (Jn 
14, 23)“ (KKC 260).  

Tento „božsko-ľudský“ charakter Cirkvi je dobre vidi-
teľný v Pavlovom koncepte Cirkvi ako Hlavy a Tela. 
Hlavou je Kristus, bez Neho Cirkev nemôže byť Cirkvou. 
Telom je spoločenstvo veriacich, pevne spojené s Hlavou ale 
aj navzájom tak mocne, že sú aj dohromady iba jedným 
Telom. A Hlava i Telo dohromady sú Jeden Kristus, sú 
Bohom (a teda ľudia v Tele sú tak v Kristovi zbožštení a 
zapojení do Trojičného života Boha): „Potom už niet Gréka 
ani Žida, obriezky ani neobriezky, barbara, Skýta, otroka, 
slobodného, ale všetko a vo všetkom je Kristus“ 
(Kol 3,11 SSV), či zaznievajúce v slovách Krista: „Kto ma 
miluje, bude zachovávať moje slovo a môj Otec ho bude 
milovať; prídeme k nemu a urobíme si uňho príbytok“ 
(Jn 14,23 SSV).  

Podobne sa vyjadruje aj Ježiš v obraze o Viniči a ratoles-
tiach: Ježiš je viničným kmeňom, veriaci sú ratolesťami. Bez 
Neho a mimo Neho nemôžu byť ratolesťami, len v Ňom. 
Dohromady ale, Vinič aj ratolesti, sú jedným a tým istým 
Viničom-Kristom.  

CIRKEV SA TAK JAVÍ AKO SPOLO ČNÝ PODNIK 
BOHA A ČLOVEKA.  Je to dielo, ktoré umožňuje ľuďom 
zdieľať život Boha a byť tak zbožštení v Bohu, čiže spasení. 

Neprekvapuje teda, že Boh MILUJE CIRKEV až na 
smrť a slúži svojej Cirkvi v zmysle služby dielu, na ktoré 
sa podujal (a teda nie v zmysle podriadenosti). Len čítajme! 
Za koho zomrel Kristus? „Kristus miluje Cirkev a seba 
samého vydal za ňu“ (Ef 5,25 SSV). Za koho vylial Boh v 
Kristovi svoju vlastnú Krv? Pavol hovorí biskupom z Efezu 
„aby ste pásli Božiu Cirkev, ktorú si získal vlastnou krvou“ 
(Sk 20,28 SSV). 

Milovať Boha = milovať spoločne s Bohom Cirkev a 
slúžiť spoločne s Bohom Cirkvi ako spoločnému dielu 
Boha a človeka, určenému na záchranu a spásu všetkých 
ľudí. Tak to vníma aj Pavol, keď píše: „Teraz sa radujem v 
utrpeniach pre vás a na vlastnom tele dopĺňam to, čo chýba 



Kristovmu utrpeniu pre jeho telo, ktorým je Cirkev. Ja som sa 
stal jej služobníkom podľa Božieho daru, ktorý som dostal pre 
vás, aby som naplnil Božie slovo“ (Kol 1,24-25 SSV).  

A milovať ľudí znamená spoločne s nimi milovať Boha v 
Cirkvi, milova ť Cirkev , Baránkovu Nevestu, Kristovu Man-
želku… spoločne s Bohom a v Bohu! 

Cirkev je teda ten „chýbajúci článok“, spoločný bod, ku 
ktorému v spoločenstve lásky upiera zrak Boh i človek 
spoločne, ľudia navzájom i Boh samotný, spoločné dielo, 
spoločne uskutočňované, spoločne budované, spoločne milova-
né, spoločne vykupované životom i krvou Boha i ľudí… 

Keď toto vieme, vieme konečne zadefinovať HRIECH a 
hlavne zdôvodniť, prečo je hriech hriechom. 

Ak Boží život = láska, tvoriaca Trojičné vzťahy a žitá v Trojič-
nom spoločenstve Boha; potom hriechom je všetko, čo je 
opakom. Čiže pýcha a sebectvo, ktoré smerujú k individualiz-
mu. 

Problémom napríklad nie je majetok, ani peniaze. Problémom 
sú lakomstvo, či krádež – pretože pre lásku k majetku odmietajú 
lásku k ľuďom, odmietajú jednotu a zdieľanie životov, uzatvára-
jú človeka do seba, robia ho ľahostajným, či dokonca ubližujú-
cim iným ľuďom. Problémom nie je ani sex, naopak, je svätý a 
krásny. Problémom je smilstvo vo všetkých jeho podobách, 
vrátane porna, prostitúcie, ale aj gender ideológie a pod., preto-
že degraduje blížneho na nástroj, ktorý používam len ako 
prostriedok uspokojenia svojej telesnej túžby namiesto toho, 
aby som sa mu daroval v spoločenstve opravdivej lásky a 
jednoty dvoch bytostí. Podobne lož, podvod, nenávisť, hnev, 
ohováranie, ľahostajnosť,… všetky tieto veci sú zlé nie pre to, 
čím sú, ale preto, že stoja proti láske a proti jednote a rozbí-
jajú Boží model Troji čného života a nahrádzajú ho indivi-
dualizmom. Alebo povedané inými slovami: Ak by sa klam-
stvom, či lakomstvom dalo budovať spoločenstvo jednoty a 
lásky, boli by čnosťami. Pretože to ale nie je možné, ostávajú 
neresťou a hriechom… 

Odtiaľto je už len krôčik k pochopeniu, prečo Ježiš spája 
odpustenie hriechov s Cirkvou, keď jej pastierom, apoštolom, 
hovorí: „Komu odpustíte hriechy, budú mu odpustené, komu ich 
zadržíte, budú zadržané“ (Jn 20,23 SSV). Stačí zas len kúštik 
uvažovať: 

• HRIECH = pýcha, sebectvo, individualizmus, opak Trojič-
ného spoločenstva a jednoty lásky Boha. 

• ZANECHAŤ HRIECH = zanechať toto všetko a vyvoliť si 
nový, Boží model života, založený na Trojičnej jednote Boha 
žitej s Bohom a s ľuďmi podľa vzoru Boha – ale to je predsa 
Cirkev! 

HREŠIŤ = zanechať spoločenstvo Cirkvi. ZANECHAŤ 
HRIECH = vráti ť sa do Cirkvi a v nej žiť Boží život s 
Bohom! Ak ale zanechanie hriechu = prijatie Cirkvi, potom v 
Cirkvi je odpustenie hriechu, pretože až v nej hriech skutočne 
zanechávam a som od neho oslobodený. Byť mimo Cirkvi = byť 
stále v hriechu. Nie je to teda onen naivný obraz rozhnevaného 
Boha, ktorý mi hrozí trestom za to, že som porušoval Jeho 
prikázania a odpustenia ako oslobodzujúceho rozsudku „Tak 
dobre, nepotrestám ťa!“… Toto by naozaj bolo možné aj na 
individuálnej úrovni, ako si to bratia protestanti často predstavu-
jú. V skutočnosti ale vôbec nejde o otázku Božieho hnevu, či 
odsúdenia – veď samo Kristovo vtelenie je dôkazom odpustenia 
Boha, ktorý sa rozhodol zomrieť za nás dávno predtým, než sme 
uverili, keď sme boli ešte nepriateľmi a hriešnikmi (porov. Rim 
5,8.10). Hriech ale musí byť nielen prepáčený, musí byť sku-
točne odstránený – v tom je podstata ospravodlivenia a odpus-

tenia – a to sa deje až vtedy, keď človek zanechá pýchu, 
sebectvo, individualizmus, otvorí sa láske a v jednote lásky 
Boha a ľudí, ktorou je Cirkev, konečne nájde odpustenie 
svojho hriechu, ktorý sa tak konečne stratí, zanikne. 

Takto to vysvetľuje Pavol Kolosanom: „Nech vás nik nepri-
praví o víťaznú cenu samoľúbou poníženosťou, uctievaním 
anjelov a upútavaním pozornosti na to, čo videl, lebo to sa 
len márne nadúva vo svojom telesnom zmýšľaní  a nedrží sa 
hlavy, z ktorej celé telo, vyživované a pospájané väzivami a 
spojivami, rastie Božím vzrastom.“ (Kol 2,18n SSV). Všim-
nime si dobre, čo hovorí! 

• KRESŤAN je človek, ktorý sa drží Hlavy v Tele, čiže v 
Cirkvi. 

• ZANECHAŤ Cirkev = jediný skutočný hriech, pretože 
Cirkev = Kristus = spása (porov. „vyživované“, „ Boží 
vzrast“). Podobne to vníma aj list Hebrejom: „Neopúšťajme 
naše zhromaždenia, ako to majú niektorí vo zvyku, ale sa 
povzbudzujme, a to tým viac, čím viac badáte, že sa blíži ten 
deň. Lebo ak dobrovoľne hrešíme po prijatí poznania pravdy, 
potom už niet obety za hriechy, ale iba hrozné očakávanie 
súdu a žiara ohňa, ktorý strávi protivníkov.“ (Hebr 10,25-
27 SSV): hriech = opustiť zhromaždenie Cirkvi, spočívajúce 
vo vzájomnej jednote lásky: „Všímajme si jeden druhého, a 
tak sa pobádajme k láske a k dobrým skutkom“ 
(Heb 10:24 SSV). Podobne aj Ján: „Veď kto nemiluje brata, 
ktorého vidí, nemôže milovať Boha, ktorého nevidí“ 
(1Jn 4,20 SSV) – a hovorí o „bratoch“ = členoch Cirkvi. 

• NEZÁLEŽÍ preto ani na nejakých „čnostiach“ („samoľú-
ba poníženosť“), ani na zbožnosti („uctievanie anjelov“), ani 
na videniach – a Ježiš by ešte pridal prorokovanie, zázraky, 
exorcizmus, (porov. Mt 7,22)... – pretože oni sú tu na to, aby 
privádzali k Cirkvi, ale sami osebe žiadne charizmy, zname-
nia, dary Ducha, videnia, ani nič podobné človeka nespasí! 

• ZÁLEŽÍ NA JEDNOTE CIRKVI – a v tomto zmysle sú 
pochopiteľné aj slová Krista: „Mnohí mi v onen deň povedia: 
“Pane, Pane, či sme neprorokovali v tvojom mene? Nevyhá-
ňali sme v tvojom mene zlých duchov a neurobili sme v 
tvojom mene veľa zázrakov?” Vtedy im vyhlásim: Nikdy som 
vás nepoznal; odíďte odo mňa vy, čo páchate neprávosť!“ 
(Mt 7,22-23 SSV). „Nikdy som vás nepoznal“ – lebo ste 
nikdy neboli mojou súčasťou, neboli ste mojim Telom, 
neboli ste privtelení k Cirkvi. A prečo neboli? Lebo „páchali 
neprávosť“ – čiže odmietli jednotu lásky v Cirkvi v mene 
sebeckej (kľudne aj „kresťansko“ – sektárskej) pýchy, 
namyslenosti, sebectva, kedy si zakladali na tom, čo označo-
vali ako prejavy Ducha, ale zabudli pritom, že „keby som mal 
dar proroctva a poznal všetky tajomstvá a všetku vedu a keby 
som mal takú silnú vieru, že by som vrchy prenášal, a lásky 
by som nemal, ničím by som nebol“ (1Kor 13,2 SSV) – ale 
táto láska má meno a ním je Cirkev. 

Spomínali sme evanjelizáciu, ako aj to, že u bratov protes-
tantov často končí v jej prvej tretine. Ako teda vyzerá 
autentická kresťanská evanjelizácia, tak, ako ju konala a 
koná Cirkev od svojho samého začiatku? Popisuje ju po-
drobne Scott Hahn, sám značnú časť svojho života protes-
tantský pastor. Jeho zistenia by sa dali zhrnúť (s malým 
doplnením) zhruba takto: 

• OHLASOVANIE  – o ňom sme už hovorili. Výsledkom 
je uverenie v Krista ako v Spasiteľa. 

• 1. OBRÁTENIE , nazvané aj ASKETICKÉ obrátenie. Je 
to obrátenie sa smerom k CIRKVI . Rozhodnutie zanechať 
svoj starý sebecký spôsob života a rozhodnutie začať sa učiť 
žiť Boží Trojičný spôsob života v spoločenstve ľudí a Boha, 



v spoločenstve Cirkvi. Prvé obrátenie je teda rozhodnutím sa 
pre Cirkev. 

• KATECHUMENÁT . Obdobie, trvajúce rádovo roky, v 
ktorom sa oboznamujem so životným štýlom Cirkvi, učím sa ho 
žiť a súčasne si ja sám overujem, či je to naozaj to, čo chcem a 
po čom túžim. Podstatou katechumenátu je zžívanie sa s telom 
Cirkvi, ktorým je spoločenstvo veriacich.  

• 2. OBRÁTENIE  – je spečatením 1. obrátenia. Je aktom 
úplnej vydanosti sa Bohu, úplného darovania sa Kristovi v 
Tele, ktorým je Cirkev. Je vyjadrením rozhodnutia už nielen žiť 
s Cirkvou, ako to bolo počas katechumenátu, ale stať sa Cir-
kvou, stať sa Kristom – a preto úplne a definitívne zomrieť sebe 
(„Lebo kto zomrel, je ospravedlnený od hriechu“ 
(Rim 6,7 SSV)), aby sme sa mohli znova narodiť podľa Krista a 
v Kristovi. Tak, ako 1. obrátenie bolo „pripojením“ katechume-
na k Telu, 2. obrátenie je krokom k úplnému zjednoteniu sa s 
Hlavou, s Kristom, k úplnému zrasteniu s Ním. 

• VÝSLEDKOM JE KRST a BIRMOVANIE . V nich, ako 
učí Písmo, sme s Kristom pochovaní, zomierame sebe, starý 
človek je úplne zničený – a vstávame z mŕtvych s Kristom k 
novému životu v sile Ducha, ktorý nás napĺňa. Alebo, povedané 
inak: zomierame úplne a definitívne svojmu individualizmu, 
zanechávame ho, opúšťame, bezpodmienečne a bezvýhradne, 
vďaka čomu sa môžeme narodiť už nie ako dovtedajší sebeckí 
individualisti, ale ako súčasť organizmu Cirkvi a tak konečne 
naozaj zanechať, opustiť hriech sebectva a pýchy. 

Stále ale ešte ostáva jedna vec: AKO sa „napojíme“ na Krista, 
na Hlavu? To sa deje v poslednej fáze evanjelizácie: 

• MYSTAGÓGIA  – uvedenie do „tajomstiev“ (mystérií) 
Cirkvi. Čiže do sviatostí a predovšetkým do Eucharistie. Pavol 
nám jasne vysvetľuje, ako sa zo „spolku“ kresťanov stáva 
Cirkev: Eucharistiou. Píše: „Keďže je jeden chlieb, my mnohí 
sme jedno telo, lebo všetci máme podiel na jednom chlebe“ 
(1Kor 10,17 SSV). Byť Cirkvou = byť Kristovým TELOM – a 
to Telo je a musí byť niečím hmotným, hmatateľným, ako 
hovorí sám Ježiš: „Dotknite sa ma a presvedčte sa! Veď duch 
nemá mäso a kosti“ (Lk 24,39 SSV). Kde je ale ono Kristovo 
Telo, hmatateľné, aby sme sa s Ním spojili a v Ňom sa zjednoti-
li s Kristom a stali sa s Ním jedným Telom? Ako hovorí Pavol: 
v Eucharistii. Ona je tá, ktorá tvorí Cirkev. Preto Benedikt XVI. 
hovorí: „[Jestvuje] príčinný vzťah medzi Kristovou obetou, 
Eucharistiou a Cirkvou. … Eucharistia, to je Kristus, ktorý sa 
nám daruje, a tak nás neustále buduje ako svoje telo. … Eucha-
ristia je teda konštitutívna pre samo bytie a činnosť Cirkvi. 
Preto sa v starokresťanskom vyjadrovaní tými istými slovami 
corpus Christi označovalo telo, narodené z Panny Márie, 
eucharistické telo a ekleziálne Kristovo telo.“ (Sacramentum 
caritatis 14 a 15). 

A preto môže rovnako Pavol povedať, že ak niekto pristupuje k 
Eucharistii, ale „nerozoznáva telo“ (1Kor 11,29 SSV) – a z 
kontextu je jasné, že hovorí o Tele Cirkvi – ak teda nerorozná-
va, že onen „spolok“ kresťanov JE Kristus, Kristovo Telo, 
nevníma ho tak a teda ani ho neprijíma a „nevteľuje“ sa doň 
láskou a jednotou, ten si „je a pije odsúdenie“ 
(1Kor 11,29 SSV), pretože odmietnutím Tela Cirkvi odmieta 
súčasne aj Telo Krista v Eucharistii (a teda samého Krista), ako 
aj spásu, spočívajúcu v Božom Trojičnom živote, žitom v 
Cirkvi. Aj tu vidieť, že samotné „ohlasovanie“ nestačí a stačiť 
nemôže, veď ten kto „nerozoznáva“ a pritom „je a pije“ Eucha-
ristiu už predsa ohlasovaním prešiel, uveril v Krista, podľa 
meradiel mnohých bratov protestantov by už teda mal byť 
spasený – ale podľa Pavla nie je! Jednoducho preto, že proces 
evanjelizácie a obrátenia nekončí ohlasovaním a 1. obrátením, 
ale až zavŕšenou mystagógiou! 

Sviatosti sú teda tým „miestom“, kde Kristus nielen pôsobí, 
ale skutočne dáva samého seba – a preto práve sviatosti majú 
podstatný vplyv na „vteľovanie“ sa kresťana do Tela Cirkvi. 
Vzrast v tomto sviatostnom živote, ktorý nás stále viac 
premieňa v Krista, je potom obsahom poslednej a až do smrti 
trvajúcej fázy evanjelizácie, mystagógie, podľa slov Pavla, 
ktorý o nej píše tiež ako o trvajúcom procese: „žime podľa 
pravdy a v láske všestranne vrastajme do toho, ktorý je 
hlavou, do Krista“ (Ef 4,15 SSV). 

CELÉ DEJINY SPÁSY TAK MÔŽEME VIDIE Ť AKO 
DEJINY CIRKVI: 

• Cirkev, verzia 1.0 „EDEN“: Povedané modernou 
počítačovou terminológiou, Raj bola prvá inštalácia Cirkvi 
zo strany Boha. Pretože zahŕňala slobodné ľudské stvorenia, 
mala sama v sebe zadrátované „diery“, ktoré využil Satan. 

• Vírus „APPLE“, známy aj ako „Rajské jablko“ ☺: 
spôsobil úplné zavírenie systému Cirkvi tým, že Diabol do 
nej vniesol vírus sebectva, závisti, pýchy,… ktorý sa prejavil 
vzburou človeka voči Bohu, opustením spoločenstva a 
jednoty lásky a zvolením si individualizmu. Tým sa program 
CIRKEV úplne rozpadol a prestal fungovať… 

• Service pack 1 „ZÁKON“ : Zákon je niečo ako Božia 
„softvérová záplata“. Neodstraňuje hriech, ako nám jasne 
Písmo vysvetľuje. Nikto sa nemôže spasiť tým, že bude len 
dodržiavať Zákon. V tom je práve slabina onej protestantskej 
„tretinovej evanjelizácie“: Uveriť, že Boh mi v Kristovi 
odpustil hriechy je pekné, ale nijako ma to nenúti zanechať 
svoj individualizmus, pýchu a sebectvo. Prijať Božie priká-
zania (= Zákon!) a začať žiť „podľa Biblie“ a teda na úrovni 
bežného „tradičného katolíka“ (modliť sa modlím, na boho-
služby chodím, nezabíjam, nekradnem, nepijem, neklamem, 
ak môžem, pomôžem,…) je už niečo naviac, niečo, čo by 
som z lásky a vďačnosti ku Kristovi asi mal robiť,… ale stále 
to nie je Trojičná jednota žitá s Bohom a s ľuďmi (o Eucha-
ristii ani nehovoriac)… 

• Cirkev, verzia 2.0 „KATOLÍCKA CIRKEV“ : Koneč-
ne s Kristom prichádza úplne nová a definitívna finálna 
verzia Cirkvi, nainštalovaná po radikálnom „formáte“ a 
„resete“ systému („Na nebi sa strhol boj: Michal a jeho 
anjeli bojovali proti drakovi. Bojoval drak i jeho anjeli, ale 
neobstáli a už nebolo pre nich miesto v nebi.“ (Zjv 12,7-
8 SSV)) ako úplne nová inštalácia („Hľa, všetko robím nové“ 
(Zjv 21,5 SSV)). 

Tak zatiaľ teda toľko. 

O tom, čo to znamená pre nás do praxe, zase niekedy nabu-
dúce. 

 

Boh Vám žehnaj! 

Váš Inky 
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